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درآمدزایی بالا با جلوگیری
 از سوختن گازهای همراه نفت

عضو هیات رئیس��ه کمیس��یون انرژی مجلس گفت: تبدیل فلر 
به محصولات مختلف نیاز به منابع مالی دارد لذا لازم اس��ت 
مش��وق هایی در اختی��ار بخش خصوصی ق��رار گیرند تا تبدیل 
گازهای همراه نفت به محصولات مختلف امکان پذیر ش��ود.

هادی بیگی نژاد در گفت وگو با خانه ملت، برضرورت جمع آوری 
و بازیافت گازهای فلر پالایش��گاه ها تاکید کرد و گفت: به نظر 
نمی رس��د وزارت نفت توانس��ته باش��د طبق برنامه شش��م  هر 
س��اله، س��وختن گازهای فلر را 2۰ درصد کاهش دهد چراکه 
طبق شواهد این گاز به مقدار قابل ملاحظه ای در حال سوختن 
اس��ت.وی با اش��اره به درآمدزایی بالای جلوگیری از س��وختن 
گاز فلر، افزود: صنایع پتروش��یمی بالادس��تی با ذخایر گازی 
پیون��د دارن��د و ب��ا وجود آنکه روزانه مقداری از این ذخایر گازی 
مانند گاز فلر از بین می رود اما صنعت پتروشیمی با ممانعت از 
س��وزاندن بخش��ی از این گازها آن ها را به محصولات مختلف 

تبدیل می کنند.

زمان دوگانه سوز شدن خودرو های اینترنتی 
مشخص شد

مدیر طرح س��ی ان جی ش��رکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
در خصوص زمان طرح رایگان دوگانه س��وز ش��دن خودرو های 
اینترنتی توضیحاتی ارائه داد. محمد حسین باقری در گفت وگو 
با باشگاه خبرنگاران جوان،در ادامه در خصوص فرآیند گازسوز 
کردن خودرو های اینترنتی گفت: فاز اول ما خودرو های عمومی 
تاکسی و وانت بار ها بود که باتوجه به شرایط باید آمار ثبت نام 
این خودرو ها مش��خص ش��ود ما براساس مصوبه، خودرو های 
اینترنتی در فاز دوم ثبت نام برای دوگانه سوز کردن قرار دارند.
او در خصوص کاهش سهمیه بنزین خودرو های وانت تضریح 
کرد: این موضوع زیر نظر وزارت کشور است که یک کارگروهی 
ب��ه ن��ام بند 8 وجود دارد که بحث عملکرد خودرو ها براس��اس 
پیمایش در این کارگروه سنجیده می شود چرا که بحث سهمیه 
بر اس��اس تصمیمات کارگروه وزارت کش��ور قابل تغییر است.
مدیر طرح س��ی ان جی ش��رکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
بیان کرد: آلایندگی سی ان جی کمتر از بنزین است به طوری 
که در مقایسه با بنزین می توان به آلایندگی کمتر، عدد اکتان 
بالا )13۰(، افزایش راندمان 15 درصدی و در کش��وری، چون 

ایران فراوانی و قیمت مناسب می توان اشاره کرد.

اخبار كوتاه

انرژی

ورود ترکيه به بازار برق عراق نگران کننده نيستاجرای طرح ارسال نفت سنتزی به پالایشگاه های کشور
معاون تولید ش��رکت ملی نفت ایران،از ارس��ال میعانات گازی مازاد تولید ش��ده 
درکش��ور به پالایش��گاه های داخلی خبر دادو افزود: طرح ارس��ال نفت سنتزی به 
پالایشگاه های نفت که با هدف استفاده بهینه از میعانات گازی پارس جنوبی در 
دستور کار قرار دارد، وارد فاز تکمیلی شدبه گزارش شرکت ملی نفت ایران؛فرخ 
علیخانی،گفت: عمده تولید گاز کشور از پارس جنوبی صورت می گیرد که همراه 
آن میعانات گازی نیز تولید می ش��ود؛ میعانات گازی در برخی از پالایش��گاه ها و 
پتروش��یمی ها به ویژه پالایش��گاه س��تاره خلیج فارس استفاده می شود، اما مازاد 

آن باید مدیریت ش��ود تا خدش��ه ای به تولید پایدار گاز کش��ور وارد نش��ود.وی با اش��اره به راه کار های پیش رو برای 
مدیری��ت میعان��ات گازی، گف��ت: تولید نفت س��نتزی یک��ی از روش های به کارگیری میعانات مازاد بود که در واقع 
ترکیب نفت خام فوق سنگین و میعانات گازی با نسبتی مشخص برای استفاده در پالایشگاه  ها به عنوان خوراک 
است.وی، در پاسخ به اینکه اگر در آینده خریدار بین المللی برای میعانات گازی پارس جنوبی بیشتر شود، تکلیف 
این خوراک چیس��ت، گفت: مش��کلی از این بابت نیس��ت و تولید نفت س��نتزی برای خوراک پالایشگاه های کشور، 
ی��ک گزین��ه ب��ه گزینه ه��ای پی��ش روی ما اضافه کرد که در ش��رایط مختلف بتوانیم انعط��اف لازم و قدرت مانور 

بیشتری داشته باشیم.

عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران گفت: نگران رقابت با ترکیه ای ها در صادرات 
ب��رق به عراق نیس��تیم. به گزارش ات��اق بازرگانی ایران، علیرضا کلاهی صمدی 
گفت: صنعت برق ایران جزو معدود صنایع توانمند کشور است که این خودکفایی 
یا توانمندی با برنامه ریزی مشترک دولت و بخش خصوصی ایجاد شده است.وی 
ایران را مهمترین صادرکننده برق به عراق دانس��ت و گفت: ورود ترکیه به این 
بازار جایگاه ایران را متزلزل نمی کند؛ اما ش��رط عقل این اس��ت که حواس��مان به 
رقبا باشد.کلاهی صمدی افزود: ما یکی از صادرکنندگان برق به عراق هستیم؛ 

برخی از ورود ترکیه به بازار برق عراق نگران هستند که مبادا جای ما را بگیرد؛ ولی من معتقدم که چنین اتفاقی 
نخواهد افتاد؛ ترکیه خود واردکننده انرژی است؛ اما معنای این گفته اصلًا این نیست که ما با خیال راحت بنشینیم 
و فکر کنیم ترکیه جای ما را نمی گیرد. تجارت برق تجارت خوبی اس��ت؛ وصل کردن ش��بکه برق کش��ورها به 
همدیگر بس��یار مفید اس��ت.وی تأکید کرد: در این ش��رایط باید گاز را به برق تبدیل کرده و آن را صادر کنیم؛ ما 
صنعت برق توانمند بومی داریم؛ وصل ش��دن به ش��بکه کش��ورهای دیگر می تواند ش��بکه برق ایرانی را به تعادل 
برس��اند.کلاهی صمدی بر این باور اس��ت که صنعت برق ایران توانمند بوده و این توانمندی علی رغم مش��کلاتی 

است که دولت ها به این حوزه تحمیل کرده است.
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 اجرای طرح عرضه مستقيم کالا به زوج های جوان حاشيه ساز شد

افزایش چند برابری قیمت لوازم خانگی در بازار
گروه اصناف و کشاورزی: در حالی که بازار لوازم خانگی روز های 
آشفته ای را با روند صعودی قیمت ها پشت سر می گذارد که اجرای 
ط��رح ویژه عرضه مس��تقیم لوازم خانگ��ی برای زوج های جوان 

حاشیه های زیادی را به وجود آورده است.
به گزاری میزان، صنعت لوازم خانگی جزو صنایع مهم در کشور 
است که سهم 1.3 درصدی در تولید ناخالص داخلی کشور دارد 

و حدود ۹۰ هزار نفر در این بخش اشتغال دارند.
حدود 2 سال قبل وزارت صمت در راستای حمایت از تولید داخل 
واردات لوازم خانگی را ممنوع کرد تا هم مانع خروج ارز از کشور 
شود و هم به نوعی تولیدات داخلی بتوانند بازار را در اختیار بگیرند 

و حتی بتوانند حجم صادرات را نیز افزایش دهند.
آذرماه سال گذشته بود که زرندی معاون برنامه ریزی وزیر صمت 
خب��ر از برنام��ه ری��زی ویژه این وزارتخانه در این بخش داد و ابراز 
امیدواری کرده بود که در این صنعت سه تا پنج برند اصلی شکل 
بگیرد، اما در این میان یکی از مشکلاتی اصلی که به گفته معاون 
وزیر صمت وجود دارد، نیاز به س��رمایه در گردش س��الانه بین 5 

تا 7 هزار میلیارد تومان نقدینگی نیاز دارد.
بنا بر آمار متولیان وزارت صمت ظرفیت تولید بیش از 1۹ میلیون 
دس��تگاه لوازم خانگی در کش��ور و وجود دارد که در برخی از این 

لوازم عمق ساخت داخل به ۹۰ درصد رسیده است.

ادامه روند صعودی قیمت در سال جدید � 
در حالی که طی دو سال اخیر با خروج برند های خارجی مسئولان 
وزارت صمت از این صنعت حمایت کردند که در تمام این مدت 
بازار لوازم خانگی روی آرامش را به خود ندیده است و از نظر قیمت 
روز های آشفته ای را پشت سر گذاشته است و طی این مدت همواره 

شاهد افزایش قیمت بوده است. حتی در سال جدید نیز این روند 
ادامه داش��ت و در ابتدای س��ال تولیدکنندگان قیمت محصولات 
خود را بدون مصوبه سازمان حمایت افزایش دادند که پس مدتی 
س��ازمان حمایت به این افزایش قیمت رس��میت بخشید و رسما 
افزایش 25 درصدی قیمت ها را اعلام و تولیدکنندگان را موظف 
به ثبت اطلاعات قیمت در سامانه 12۴ کرد. حمیدرضا غزنوی 
سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی در گفت وگو 
با میزان در این باره اظهار کرد: برخی از افراد بدون داشتن واحد 
تولیدی، در سامانه بهین یاب به عنوان تولیدکننده اقدام به خرید 
ورق می کنند و در بازار آزاد آن را به فروش می رسانند.وی افزود: 

به همین دلیل تولیدکنندگان واقعی ناچار هستند مابقی نیاز خود 
به ورق فولادی را در بازار آزاد تهیه کنند.

حاشیه های یک طرح � 
آشفتگی قیمت در این بازار به حدی رسیده که بسیاری از جوانان 
که در ش��رف ازدواج هس��تند برای تهیه لوازم مورد نیاز با مشکل 
مواجه شده اند و توانایی خرید ندارند تا جایی که سرپرست وزارت 
صمت ناچار ش��د در این باره دس��تور ویژه صادر کند و طرح ویژه 
عرضه مس��تقیم لوازم خانگی برای زوج های جوان را در دس��تور 
کار این وزارتخانه قرار دهد. البته این طرح هم نیز بدون حاشیه 

نبود و برخی از تولیدکنندگان مدعی شدند که از 1.5 میلیارد دلار 
ارز در نظر گرفته به صنعت لوازم خانگی با تصمیم وزارت صمت 
و بانک مرکزی قرار اس��ت در راس��تای اجرای طرح ویژه عرضه 
مس��تقیم لوازم خانگی برای زوج های جوان حدود ۴۰ درصد آن 
فقط به یک کارخانه تولیدی اختصاص داده ش��ود در حالی که 
مابق��ی ای��ن مبلغ باید بین 23۰ واحد تولیدی تقس��یم ش��ود. اما 
بلافاصله محمدرضا کلامی سرپرست معاونت بازرگانی وزارت 
صم��ت در ای��ن باره اظهار کرد: تمامی ش��رکت های تولیدکننده 
ل��وازم خانگ��ی ک��ه توانایی حضور در طرح “تولید و تحویل لوازم 
خانگی ارزان قیمت” را دارند می توانند در این طرح مشارکت کنند.

در این طرح مش��ارکت از تمامی تولیدکنندگانی که قادر باش��ند، 
تمام یا بخش��ی از 5 قلم کالای پرمصرف تلویزیون، یخچال و 
فریزر، ماش��ین لباسش��ویی، اجاق گاز و جاروبرقی را تامین کنند، 

دعوت به عمل می آید.

افزایش چندبرابری قیمت در بازار � 
اما اکبر پازوکی که به تازگی به عنوان رییس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگی انتخاب شده است نیز در گفت وگو با میزان با اشاره به 
آشفتگی بازار لوازم خانگی از کاهش تقاضا در این بازار خبر داد و 
گفت: در حالی که دو سال قبل با سرمایه 5۰ میلیون تومانی یک 
فروشگاه 3۰ متری پر از لوازم خانگی می شد، اما اکنون این رقم 
به یک میلیارد تومان افزایش یافته و همین موضوع نشان دهنده 
افزایش چند برابری قیمت ها است.به گفته وی؛ هزینه خرید یک 
دستگاه ماشین لباسشویی تولید داخل به 1۰ میلیون تومان رسیده 
است.رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تاکید کرد: افزایش 

قیمت موجب کاهش ۴۰ درصدی تقاضا در بازار شده است.

مجری طرح توسعه سامانه های نوین آبیاری وزارت جهادکشاورزی از اختصاص16۰۰ میلیارد تومان اعتبار از صندوق توسعه ملی برای توسعه سامانه 
های نوین آبیاری درس��ال جاری خبر داد.به گزارش وزارت جهاد کش��اورزی،عباس زارع دربازدید ازپروژه های آبیاری نوین دراس��تان یزد، اظهارکرد: 
درسال جاری162 هزار هکتار ازاراضی کشور تحت پوشش سامانه های نوین آبیاری قرارگرفته است که ازاین میزان32 هزار هکتار آن تحویل بهره 
بردار شده و13۰ هزار هکتار آن درحال اجراست.وی یادآورشد: تاکنون بیش از2 میلیون و۴۰۰ هزارهکتار از اراضی کشور به سامانه های نوین آبیاری 
مجهز ش��ده اس��ت که با حمایت موثر دولت و پرداخت تس��هیلات مناس��ب ش��اهد اثر بخش��ی این طرح در صرفه جویی آب تا۴۴ درصد و افزایش3۰ 

درصدی تولید محصولات کشاورزی درشرایط کم آبی و همچنین کاهش مصرف نهاده ها مثل کود و سم تا 3۰ درصد هستیم.

س��خنگوی س��ازمان حفظ نباتات گفت: طبق آخرین آمار در س��طحی معادل ۴۰6هزار و 27هکتار مبارزه علیه آفت ملخ صحرایی صورت گرفته 
است.محمد رضا میر در گفت و گو با  باشگاه خبرنگاران جوان، با اشاره به اینکه هجوم آفت ملخ صحرایی به کشور متوقف شده است، بیان کرد: 
با توجه به تابستان گذرا بودن ایران، ملخ های صحرایی به سمت هند و پاکستان مهاجرت کردند و دسته جات جدیدی به ایران وارد نمی شود.
سخنگوی سازمان حفظ نباتات ادامه داد: از اواسط مهر سیکل آفت ملخ صحرایی به کشور معکوس می شود به طوریکه از پاکستان به ایران و 
سپس به خاستگاه اصلی حاشیه دریای سرخ و شاخ آفریقا می روند.وی از ورود فاز دوم هجوم آفت ملخ صحرایی از مهرماه به کشور خبر داد و 

گفت: طی هفته اخیر به صورت لکه ای تنها در خراسان جنوبی مبارزه علیه آفت ملخ صحرایی صورت گرفته است.

فاز دوم هجوم ملخ ها از اواسط مهر به کشوراختصاص۱۶۰۰میلیاردتومان اعتباربرای توسعه سامانه های آبیاری

کمبودی در عرضه میوه وجود ندارد
نایب رئیس اتحادیه باغداران تهران با اش��اره به اینکه امکان 
احتکار محصولات کشاورزی وجود ندارد، اظهار کرد: با وجود 
آنکه عموم محصولات کش��اورزی فس��اد پذیر اس��ت، امکان 
احت��کار وج��ود ندارد.مجتب��ی ش��ادلو در گفت و گو با باش��گاه 
خبرن��گاران ج��وان، افزود: با توجه به افزایش قیمت نهاده های 
واردات��ی همچ��ون کود و س��م، قیمت تمام ش��ده محصولات 
کش��اورزی به ش��دت بالا رفته است.ش��ادلو قیمت میوه را تابع 
عرضه و تقاضا دانس��ت و گفت: در مواقعی که عرضه میوه در 
برابر تقاضا افزایش می یابد، قیمت به حدی افت می کند که به 
1۰ سال پیش باز می گردد و با کاهش عرضه نرخ محصولات 
به ش��دت افزایش می یابد.نایب رئیس اتحادیه باغداران ادامه 
داد: در شرایط فعلی تحریم، امنیت غذایی کشور حائز اهمیت 
اس��ت که با این وجود حمایت همه جانبه از تولید محصولات 

کشاورزی افزایش می یابد.

معافیت های مالیاتی جدید اصناف
رئی��س ات��اق اصن��اف ایران نتایج جلس��ات مدیران این اتاق با 
مدیران سازمان امور مالیاتی را برای تعیین معافیت های جدید 
مالیات��ی اصناف تش��ریح کرد.به گزارش ات��اق اصناف ایران، 
س��عید ممبینی در خصوص آخرین وضعیت تعاملات بین این 
اتاق و س��ازمان امور مالیاتی گفت: در ارتباط با نحوه رس��یدگی 
ب��ه تعیی��ن مالیات س��ال 13۹8 مؤدیان صنف��ی از مدتی پیش 
مذاکرات متعددی با مس��ئولین س��ازمان امور مالیاتی کش��ور 
داشتیم. در همین راستا چندین جلسه در هیئت رئیسه به نحوه 
رویاروی��ی ب��ا این موضوع پرداختیم و در نهایت چند موضوع و 
محور اصلی در مذاکرات مورد توجه ما قرار داشت.رئیس اتاق 
اصناف ایران تأکید کرد: نهایتاً دو نکته مهم اتفاق افتاد، یکی 
اینکه با افزایش آستانه مبلغی که می شود در مورد تبصره ماده 
1۰۰ قانون مالیات های مستقیم استفاده کرد، موفق شدیم که 
معافیت ه��ا را از 1۰ براب��ر معافی��ت ب��ه 6۰ برابر افزایش دهیم. 
به این ترتیب افراد بیش��تری علاوه بر گروه س��وم و احتمالًا 
تعدادی از مؤدیان گروه دوم هم که تا 6۰ برابر معافیت میزان 
درآمدشان تعیین می شود، می توانند با استفاده از ظرفیت های 
قانونی تبصره ماده 1۰۰ قانون مالیات های مس��تقیم نس��بت به 

تعیین مالیات آنها اقدام کنند.

۱۰ درصد گوجه فرنگی کشور از طریق گلخانه تولید می شود 
مدیرکل امور استان ها وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه در حال حاضر مساحت گلخانه های کشور 18 هزار هکتار است،گفت: فقط 
1۰ درصد گوجه فرنگی کشور از طریق این گلخانه هاتولید می شود.محمد رضا قدسی در گفتگو با مهر، در حاشیه سفر به دامغان با بیان 
اینکه سالانه شش میلیون تن گوجه فرهنگی در کشور تولید می شود که 1۰ درصد آن گلخانه ای است، تاکید کرد: در حال حاضر مساحت 
گلخانه های کشور 18 هزار هکتار است که تا سال آینده مساحت گلخانه های کشور به 23 هزار هکتار افزایش خواهد یافت.وی با بیان اینکه 
مهم ترین سیاست وزارت جهاد کشاورزی افزایش گلخانه در سراسر کشور است و دولت نیز از این سیاست حمایت می کند، افزود: بیماری 

کرونا در توسعه طرح های جهاد کشاورزی وقفه ایجاد کرد که خوشبختانه یک ماه است دوباره این طرح ها در حال انجام هستند.

۲ پلاک ثبتی دماوند به سازمان جنگل  ها بازگشت
مدیر کل حقوقی سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور درباره آخرین  جزئیات بحث وقف کوه دماوند اظهار کرد: با توجه 
به رایزنی های صورت گرفته بخش بزرگی از مشکل مرتفع شد به طوری که از 11 پلاک ثبتی دماوند که اوقاف اعلام شده بود، 
2 پلاک ثبتی به سازمان جنگل ها بازگشت و 2 پلاک دیگر هم در حال رایزنی برای بازگرداندن آن ها هستیم.رضا افلاطونی 
در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، افزود: اگر 2 پلاک دیگر به سازمان جنگل ها بازگردد، مردم خیالشان راحت می شود 
که بدون دغدغه کوه دماوند متعلق به آنهاست.افلاطونی ادامه داد: بنابر سوابق سازمان جنگل ها، کوه دماوند به عنوان مرتع 

و زمین ملی شناخته شده و سند مالکیت آن هم به نام سازمان جنگل ها صادر خواهد شد.

گ�روه ان�رژی: وزی��ر نی��رو از جزئیات توس��عه همکاری های 
اقتصادی بین ایران و افغانس��تان در قالب اجرای معاهده س��ال 
1351 بین ایران و افغانستان خبر داد. به گزارش صداوسیما، رضا 
اردکانیان وزیر نیرو با اشاره به مسئولیت وزارت نیرو به عنوان 
مسئول کمیسیون همکاری های اقتصادی ایران و افغانستان، 
گفت: به اعتقاد من زمینه خوبی برای توس��عه همکاری ها بین 
ایران و افغانس��تان وجود دارد.وزیر نیرو گفت: در آینده نزدیک 
دو نمایشگاه در زمینه فعالیت های تجاری، بازرگانی و صنعتی را 
برپا خواهیم کرد و کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 

را در افغانستان برگزار می کنیم.

توسعه همکاری های برقی با کابل � 
اردکانیان افزود: در زمینه برق، همکاری ها را با افغانستان توسعه 
خواهیم داد و زمینه بس��یار خوبی برای توس��عه روابط تجاری و 
اقتصادی بین دو کشور وجود دارد.وزیر نیرو درباره حق آبه ایران 
از رودخانه هیرمند هم گفت: در چارچوب معاهده س��ال 1351 
بین ایران و افغانستان عمل می کنیم که در آن معاهده، ساز و 
کاری تحت عنوان تش��کیل هیئت کمیس��اریای هیرمند پیش 
بینی ش��ده اس��ت که از هر دو طرف یعنی از جمهوری اس��لامی 

ایران و افغانستان در آن عضو هستند.
اردکانیان گفت: از جمله وظایف این کمیساریای هیرمند، نظارت 
بر اجرای معاهده بوده و خوش��بختانه با توجه به فضای خوب 
همکاری، این بخش از معاهده فعال است. جلسات کمیساریای 
هیرمند به صورت مرتب در تهران و کابل برگزار می شود.وزیر 
نی��رو همچنی��ن گفت: اقدامات خوبی ه��م برای پایش اجرای 
معاهده هیرمند در حال انجام اس��ت و س��فر اخیر سرپرس��ت 
وزارت خارجه افغانستان به ایران هم تأکیدی بر این موضوع در 
گفت وگو های دو جانبه بود.اردکانیان تصریح کرد: در سال آبی 

فعلی هم طبیعتاَ آن میزان از حق آبه رودخانه هیرمند را دریافت 
می کنیم و در شرایط خوبی به سر می بریم.او درباره احداث سد 
جدی��د در مس��یر رودخانه هیرمن��د تصریح کرد: به طور طبیعی 
هر نوع س��ازه آبی که در مس��یر این رودخانه احداث ش��ود، نباید 
بر قرارداد ایران و افغانستان در زمینه هیرمند تأثیر بگذارد و ما 
امیدوار هستیم این مسئله مورد توجه همکارانمان در افغانستان 
هم باشد. وزیر نیرو افزود: قرارداد بین ایران و افغانستان درباره 
بهره برداری از رودخانه هیرمند یک قرارداد رسمی و تأیید شده 
دو کشور بوده که برای هر دو طرف قابل احترام است.اردکانیان 

درب��اره رودخان��ه هریرود هم گف��ت: این رودخانه یک رودخانه 
م��رزی اس��ت و در انته��ا، ایران و ترکمنس��تان از این رودخانه 
فصلی بهره مند هس��تند.او افزود: رودخانه هریرود رودی اس��ت 
که در ماه هایی از سال پرآب می شود که ما سد دوستی را روی 
این رودخانه احداث کردیم.اردکانیان در ادامه با اشاره به اینکه 
مذاکرات با مقامات افغانس��تان درباره هریرود در جریان اس��ت، 
گفت: وزارت امور خارجه در قالب س��ند همکاری های جامع و 
بلندمدت دو کش��ور بحثی را به این امر اختصاص داده اس��ت.
وزیر نیرو افزود: پیشرفت های خوبی در مذاکرات برای استفاده 

از رودخانه هریرود بین ایران و افغانس��تان انجام ش��ده است که 
امیدواریم در آینده نزدیک این سند جامع به طور رسمی به امضا 
برسد. پیش از این سیدعباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور 
خارجه در نشست »چشم انداز روابط افغانستان و ایران، چالش ها 
و فرصت ها« که در کابل برگزار ش��ده بود گفته بود: آب یکی 
از موضوعاتی بود که در میان دو کش��ور مطرح بوده و به دلیل 
کمبود آب در مناطق مرزی دو کشور، بحث رودهای مرزی میان 
ایران و افغانس��تان مهم اس��ت. خوشبختانه در موضوع هیرمند 
س��اماندهی ش��ده اس��ت؛ ولی حوزه های دیگر مانند هامون ها 
و حری��ررود هن��وز مش��کل وجود دارد و نبای��د بگذاریم که این 
مشکلات به یک منازعه تبدیل شود. عراقچی در پاسخ به سوال 
یکی از حضار در مورد نحوه همکاری میان تهران و کابل بر سر 
مشکلات مربوط به آب های مرزی نیز تصریح کرد: در موضوع 
آب هیرمند توافقی میان ایران و افغانس��تان وجود دارد و ایران 
حق آبی در این زمینه دارد؛ اما آنچه ما می گوئیم این است که 
باید سهم طبیعت نیز داده شود. امروزه به دلیل عدم توجه به حق 
آبه طبیعی ما ش��اهد طوفان ش��ن و ریزگرد هستیم که مشکلی 

فرامرزی است و امنیت دو کشور را تهدید می کند.
بر اس��اس این گزارش نکته ای که در خصوص معاهده س��ال 
1351 هیرمند وجود دارد این اس��ت که س��هم آب ایران مندرج 
در این معاهده فقط به منظور ش��رب و کش��اورزی  تخصیص 
داده ش��ده اس��ت )اگرچه این میزان کمتر از میزان برآورد ش��ده 
در کمیسیون بی طرف دلتا است، لیکن مبنای مذاکره دو طرف 
همین مقدار است( و هیچ ارتباطی به نیاز زیست محیطی تالاب 
های بین المللی و مش��ترک هامون ندارد. در واقع در معاهده 
1351 هیرمند هیچ اش��اره ای به حقابه زیس��ت محیطی وجود 
ندارد و 82۰ میلیون مترمکعبی که در معاهده مزبور دیده شده 

تنها مربوط به مصارف شرب و کشاورزی ایران است. 

 وزیر نيرو خبر داد:

 همکاری های برقی ایران و افغانستان توسعه می یابد


